
Balio handiko
labana oparitu
diote artisauek
Berasategiri
25. Santa Ana eskulangintza ferian
kalitate handiko lanak ikusi ziren

Artisauen 25. Santa Ana
azoka egin zen atzo Okendo
inguruan. Eguraldi ilun sama-
rra izan zen egun guztian
baina hurbildu zirenek hain-
bat eskulangile ikusteko eta
beren lana ezagutzeko parada
bikaina izan zuten.

Goizean, Jose Mari Bera-
sarte eta Cesar Bozal labangi-
leek Martin Berasategi
sukaldariari laban oso berezi
bat oparitu zioten. Janaria txi-
kitzeko moduko laban handia
merkatuan dagoen altzairurik
onenarekin egin diote, heldu-
lekua tratamendu berezi bat
daukaten bi bufalo hezurrekin
egina eta narruzko zorroa
gordetzeko.

Herriko bi artisauak Lasar-
ten bakarrik erakusten dute
beren lana. Bestela badituzte
euren bezeroak kalitatezko
labanak saltzeko. Hamar urte
daramatzate honetan eta
euren zaletasuna ogibide
bihurtu dute.  Larrua eskuz

josten dute eta marrazki zein
grabatuak ere egiten dizkiete. 

Hezur, egur, latoi, harri,
narru,... hainbat material era-
biltzen dituzte helduleku eta
zorroak prestatzeko eta altzai-
ru ezberdinak labanaren xaflak
egiteko. Batzuetan zilarra ere
erabili dute. Pieza horiek era-
kutsi bai baina ezin dituzte sal-
tzen balio handia dutelako
erabilitako material eta lanean
emandako orduengatik.

Berasategiri egin diotena-
ren balioa ere ez da kalkula-
tzerik. Ideia artisauena eurena
izan da eta urtero sukaldari
bati sukaldean erabiltzeko
moduko laban zorrotz eta
ikusgarria oparitzeko asmoa
dute. Detaile guztiak zaindu
dituzte: altzairu onena erabili
dute, alde batean Berasategi-
ren ikurra dauka, bestean arti-
sauena, bitxigintzako pieza
dirudi. Xorroan ere Berasate-
giren logotipoa marraztu
diote narruan.

Antolatzaileen izenean
Ramon Ormazabalek, Sendoki
elkarteak Udal Kultur Batzor-
dearekin batera 25 urtetan
Euskal Herriko artisaurik one-
nak Lasarte-Oriara ekartzeko
egindako lana nabarmendu eta
eskertu zuen. Martin Berasate-
giri ere eskerrak eman zizkion
eta Lasarteren enbaxadore
dela aipatu zuen. Jone Altuna
Kultura batzordeko burua eta
Ana Urchueguia alkatea ere
izan ziren ekitaldian.

Era guztietako eskulangi-
leak euren lanak erakutsi
zituzten Okendon eta jateko-
ak ere saldu ziren. Arratsalde-
ko azken orduetan bildu zen
jendetza handiena. •

Jone Altuna,
Kultura eta
Hezkuntzako
Saileko buruari
elkarrizketa /3

KULTURA ❚ 2

Osteguneko
Nazioarteko
Folklore
Jaialdian Mexiko,
Eslovakia eta
EuskalHerria

Zaldi lasterketei
buruz aritu gara
solasean Jabi
Arroyo eta David
Iglesias-ekin. /04-05

Arratsaldeko azken orduan jende gehiago hurbildu zen artisauen lanak ezagutzeko.
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Martin Berasategi izan da artisauen laban berezia jaso duen lehen sukaldaria. Urchueguia alkateak erosi egin zuen bat.

Denetariko lanak erakutsi ziren atzo egun guztian zehar Okendo inguruan.



Asteburuko erreportajea

Portugaleteko Nazioarteko
Folklore Jaialdiaren laguntza-
rekin, 1981az geroztik eta
urte askotan Erketz D.T.k
antolatu zuen Lasarte-Oriako
Nazioarteko Folklore Jaialdia.
Lehenengo ediziorako Boli-
via, Estatu Batuak eta Polo-
niako taldeak etorri ziren.
Geroztik 80 taldetik gora
hartu dute parte jaialdian.
Duela lau urte udalak hartu
zuen jaialdia antolatzeko
ardura eta Kiroldegitik
Manuel Lekuona Kultur etxe-
ra aldatu zen.

Mexiko, Eslovakia eta
Euskal Herria
Mexikoko taldeko gazteak,
indiarren eta espainiarren
odol nahastukoak, euren sus-
traiez harro dira. Ondo dakite
milaka urtetako tradizioaren
jarraitzaile direla, eta, euren
herriaren historia maite iza-
nik, dantzan aurkitu dute
Mexikori dioten maitasuna
agertzeko modua.

Beren izena, Kutzi, Mexi-
koko Michoacán-eko purepe-
cha etniakoen jainkosa
amaren aipamena da, betiko
ilargiarena, gure eguzki aita-
ren ("tata" Huriataren) emaz-
tearena. Purepechena da gaur
egun talde etnikorik handie-
na, eta euren tradizio eta ohi-

turak zaintzen jarraitzen dute.
Kutzi musika eta dantza talde
jatorra da, era tradizionale-
koa eta, halabeharrez,
antzezpen moldekoa. Oso
estilo berezia sortu dute eta
dantzari lotuta bizi dira artea-
rekiko maitasun huts-hutsez.

Maj Folk Elkarteak Pies-
tany Institutuan egiten du lan.
Taldeko kideak adin eta pres-
takuntza desberdinetakoak
dira, guztiak amateurrak,
herri ohituren zabaltzaile
sutsuak. Taldea 1996ko udaz-
kenean sortu zen eta, harrez-
kero, emanaldi ugari izan du
bai Eslovakian bertan bai
beste herrialdeetan. Eslova-
kiako lurraldeetako kantu-
dantzek osatzen dute elkarte
honen programa. Jatorria
herrian duten tradizioei begi-
rakoa da euren lana; tradizio
horiei artezko moldea ematen
saiatzen dira. Zenbait meze-
nasen eta Piestany Institutua-
ren laguntza du talde honek.

Azkenik, etxeko taldea
dugu, Erketz Dantza Taldea.
1966an sortutako taldeak,
gaur egun 25 dantzari hel-
duek osatzen dute. Espainiar
Estatuan, zein atzerrian hain-
bat emanaldi eskaini ditu eus-
kal dantzak ezagutarazteko
eta herrian hainbat ekitaldi
eta jaietan parte hartzen du.•

Iragarri zuten moduan, ez
dituzte bakarrik lasterketak
antolatu Hipodromoan, dato-
rren ostiralean, hilaren 25ean,
gaueko 22:00etan Pottok
Musiketan ikuskizuna aurkez-
tuko dute. Gaueko ikuskizun
honetan zaldiak eta musika
uztartzen dira, erritmo eta
koloreekin ikuslegoa hunkitu
arte.

Sokazko boskote profesio-
nal bat doa 25 zaldik osatzen
dituzten koreografia ezberdi-
nak markatzen; zaldi gainean

15 heldu eta 10 haur, Pottok
eskolako ikasleak. Zaldiek
musika marraztuko dute eta
argien jokoekin, gauak ikusle-
goa liluratuko duen magia
sortuko du.

Ikuskizun hau lehen aldiz
2006an eskaini zen Zizurki-
len. Arrakasta handia izan
zuenez, antolatzaileek, Hipo-
dromoaren Urrezko Koparen
40. urteurrena dela eta, oso
egokia ikusi dute ikuskizuna
berreskuratzea eta ospakizu-
nen artean txertatzea.•

Mexiko eta Eslovakia dira Nazioarteko
Folklore jaialdian gonbidatuak

❚ Jaialdiaren XXVIII. edizioan Mexikoko Kutzi,
Yurecuaro-ko Folk-Baleta eta Eslovakiako Maj Folk
Elkartea izango ditugu Lasarte-Oriako Erketz Dantza
Taldearekin batera. Ikuskizuna Manuel Lekuona
kulturetxean izango da ostegunean, hilaren 24an, iluntzeko
22:30etatik aurrera eta sarrera 12 eurokoa izango da.

Goiko irudian Mexikoko Kutzi taldea eta behean Eslovakiako Maj Folk elkartea.

Zaldiak eta musika
uztartzen dituen

ekitaldia Hipodromoan
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HELENA FERRERAS

Nola funtzionatzen du kultur
eta hezkuntza arloak?
Propioki, guk geuk gastatzen
dugu dirua, zer egin erabaki-
tzen dugu, kontzertu bat, era-
kusketa bat edo liburu bat eta
zuzenki kudeatzen dugu Uda-
letik. Bestela norbait etortzen
da udalari ekintza bat propo-
satzera, erakunde bat, talde
bat edo pertsona bat izan dai-
teke edozein ekitaldi proposa-
tu eta udalari berak egin
dezala esatera dator. Hau da,
egin nahi dute baina beraiek
ezin dute. 

Batzuk proposamenarekin
etortzen dira beraiek ezin
dutelako egin?
Bai, Udalak bere gain har-
tzen du eta finantziatzen du,
proposamena kanpotik dator
baina barne ekintza bat
bezalakoa da. Ordaintzen da
eta lana egiten da guk egiten
ditugun ekintzetan bezala.
Gustatzen zait proposamena
kanpotik datorrenean.
Herr iarentzat  eta kul tura
munduarentzat interesgarria
dela iruditzen bazaigu onar-
tu egiten dugu eta dirua bal-
din badago egi ten da.
Nazioarteko dantza jaialdia
adibidez lehen dirulaguntza
bidez egiten zen baina tal-
deek ezin dute karga hori
eraman eta guk hartzen
dugu,  taldearen konformita-
te eta proposamenekin har-
tzen ditugu. 

Herriko talde edo pertsona
bat etorri daiteke zerbait pro-
posatzera?
Ideia edo proposamena
zehaztuta ekarri dezake, inte-
resgarria irudituko zaion zer-
bait, adibidez argazki
zaharren erakusketa eta inte-
resgarria bada egiten dugu.
Zuzenean gauzak gure ideie-
kin egiten ditugu edo bestela
proposatzen dizkigutenak.
Talde batzuekin urtero sina-
tzen dira hitzarmenak, proiek-
tua aurkezten dute dauzkaten
asmoekin, taldeak zer egingo
duen esaten du eta udalak zer
ordainduko duen, konprome-
zu batzuk hartzen dira.
Hitzarmena sinatzen den era-

kundeekin harremana estua
da, sakonagoa da , gertuago-
koa. Onak dira hitzarmenak
elkarlana egiteko.

Orduan udalaren ekintzak eta
herritarrek proposatutakoak
daude?
Bai. Bertso tranpa, Ttakunek
proposatu zuen, eta musika,
bertsolaritza eta antzerkigin-
tzarako interesgarria zenez
dirulaguntza bat eman
zitzaion hori aurrera erama-
teko. 2006. urtean dirulagun-
tzen legea atera zen, araudia
bat dago. Udaletxean ez
dago beste departamendurik
horrelakorik daukanik eta hor
daude dirulaguntza puntual
bat ematerako orduan kon-
tuan hartzen diren irizpideak.
Orain Eusko Jaurlari tzak
beste lege bat atera du eta
asmoa daukagu horrekin
pareko bat egiteko. Beste sai-
lekin ere lege bakarra egitea
interesgarria iruditzen zait
ekintzak eta dirua unifikatze-
ko. Gauza batzuk daude arlo
batean baina gehiagotan
sartu daitezkeenak, elkarren
ondotik gertu daude alegia.
Gauza bat bide batetik egiten
bada gero ezinda beste bide-
tik egin.

Dirulaguntzak ematean pun-
tuekin egiten da, nola?
Legean dauden irizpideen
arabera ematen dira puntuak,
teknikari batek egiten du lan
hori. Adibidez, irabazi asmo-
rik gabekoa bada onartu egi-
ten da, edo interesgarria
bada, edo jende kopuru han-
dia bilduko badu. Eskaera
konkretuaren arabera ematen
dira puntuak, egiten den pro-
gramaren arabera.

Kultura bultzatzeko antola-
tzen al dituzue ekitaldiak
zuen ekimenaz?
Ez da hain erraza, bartzutan
asmo onarekin egiten ditugu
gauzak baina agian ez da
ondo ateratzen, agian ez da
aretoa betetzen horregatik
ondo pentsatu behar da zer
egin. Gogoratzen naiz Gabi-
no Diego etorri zenean ez
genuela bete. Hori guk anto-
latu genuen artisten koordina-
dorarekin. Baina neri

proposamenak jasoztea gusta-
tzen zait.

Kexak daude dirua kudeatu
besterik ez duzuela egiten.
Kaleko jendeak ideia zehatza-
goak dauzka, interes handia
daukate gauzak egiteko. Guk
egiten dugunean mundu
horretan dabilenari  galdetu
behar diogu ea zer iruditzen
zaien programa, ziurtatu egi-
ten ditugu gauzak ondo atera
daitezen eta hala ere ez dugu
beti arrakasta lortzen. 

Aretoa betzen ez bada ere
joan direnak gustora geratu
badira arrakastatsua da eki-
taldia, ez da?
Bai joaten direnak gustora
gelditu badira hori ere arra-
kasta da. Departamentuak
arlo eta disziplina guztiak
bete behar ditu, talde minori-
tarioak ere hartu behar dira
kontuan. Dena ezin da egin
baina interesgarria da gauza
desberdinak egitea.

Jendeak proposatzen duena
aurrera ateratzen saitzen
zarete?
Bai hori da, batzuk finantzia-
tzen ditugu osorik eta besteak
diru laguntzein. Adibidez
dantzari txiki eguna manten-
tzeko, udalak ez badu man-
tentzen ezin da egin. Beraiek
parte hartzen dute, arduratzen
dira, antolatzen laguntzen

dute, kanpoko taldeekin ego-
ten eta beraiek ere parte har-
tzen dute jaiegun horretan.
Denok batera egiten dugu
lan, ez udalak bakarrik,
denok elkartzen garenean
gauzak ondo ateratzen dira. 

Harremana egiten da hitzar-
menak sinazterakoan?
Bai, neri ez zait gustatzen txe-
kearekin nahi dudana egitea.
Jendeak jendea ekartzen du.
Jendearekin egiten baduzu
gauza bat gero gurasoak,
lagunak... etorriko dira, nere
iritziz jendearekin egin behar
dira gauzak. Jendearentzako
baina jendearekin. 

Batez ere proposamenak jaso-
tzen dituzue?
Bai eta gero laguntzak eman.
Zu alde batean zaude eta tal-
dea betsean baina borondate
ona badago akordio batera
iristen gara. Garrantzitsuena
da markatzea zein ikuspuntu-
rekin egiten diren ekintzak,
esan nahi dut, zuk zure gau-
zen ideia daukazu eta nik
ideiak kontrastazen egin nahi
dut lana, jendeak zernahi
duen ikustea. Herrian Sensi-
bilidade desberdinak daude,
baserriak, kaleko jendea,
auzo batekoak edo besteko-
ak, baina nik hemendik
denontzat egin behar dut lan,
denontzako. Batzutan leku
batera begira egiten dituzu

gauzak eta besteetan beste
batera, leku guztietara begira
azken finean.

Batzuk esango dute beraien
aldera ez dela asko begiratzen.
Etorri daitezke gauzak proposa-
tzera. Adibidez baserrien ingu-
ruan egin genuen ikaragarri
polita zen bideo bat, baserrita-
rrak etorri ziren aurkezpenera
eta unkigarria izan zen. Hori
baserritarrei eskerrak emateko
egin genuen, beraien isiltasu-
na, umiltasuna eta eraman
duten bizitza isilagatik. 

Puntuazioen informea ezin da
eztabaidatu?
Ez, hori informe teknikoa dela-
ko. Nik teknikoki ondo baldin
badago ez dut ezer esango,
teknikaria ez da politikoa, nik
horrelako lanik ez dut egingo
politikaria naizelako. Hala ere
nik eskubidea daukat, politiko
bezela, ezetz esateko baina
hori nere kontzientzian geratu-
ko da, horregatik teknikoak
esaten duenarekin aurrera egi-
ten dut. Batzordera joaten nai-
zenean beste politikoen
aurrean aurkezten dugu, ezta-
baidatu egiten da eta azkenean
bozkatu. Batzuk esango dute
nik nahi dudanari ematen diz-
kiodala laguntzak, baina ni
politikaria naiz eta ez daukat
lagunik. Herriarentzako inte-
resa baldin badauka baiezko-
arekin joango da.•

“Ekitaldiak antolatzea ez da erraza”
❚ Herriko sentsibilitate desberdinak asetzen saiatzen dira kultura eta hezkuntzako sailetik,
diru askorik ez dagoen arren talde minoritarioak kontuan hartu behar direla uste dute

Asteko elkarrizketa

Jone Altuna kultura eta hezkuntzako saileko burua-
rekin hitz egiten egon gara batzordearen funtziona-
tzeko eraren inguruan. Gehien bat kanpotik datozen
proposamenak jasotzea gustoko duela esan digu
horrela herritarren gustoko gauzak egitea errazagoa
delako.
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Jone Altuna kulturetxean duen bulegoan.



Jon ALTUNA

Nagore Otaño, iaz hipo-
dromoan zaldi gainetik
erorita, hil zen jockeyari

egin zitzaion omenaldiarekin
hasi da aurten zaldi denboral-
dia. Bere aurpegia irudikatzen
duen eskultura bat jarri da
hipodromoko sarreran, Torrela-
vegako Mercedes Elvira eskul-
toreak zizelkatu du eta
denboraldiko lehen egunean
inauguratu zen, besteak beste,
David Iglesias Lasarte-Oriako
jockey eta Nagoreren laguna
omenaldian zelarik.

Hamar bat zalditegi badira
Lasarte-Orian, eta udan Madri-
leko zaldiak ere ekartzen dituz-
te. Bertakoen artean herrikoiena
General Turf dela esan daiteke,
lasterketetako zaldi odol-gar-
bien afizioa muturreraino era-
man duten 20 lagunek osatu
zuten duela zazpi urte aipatuta-
ko zalditegia. Bera da herrikoen
artean bazkide gehien dituena.
Zaldi bat erosteko elkartu ziren
20 lagun horietako bat da Jabi
Arroyo. Berak kontatu digu
orain bost zaldi dituztela eta las-
terketak irabazten badituzte
ondo, baina euren helburua
ondo pasatzea dela. 

Astearte batean, Patricio
tabernan arratsaldeko 4etan jarri
genuen hitzordua, herriko beste
taberna gehienetan Tourra jar-
tzen duten orduan. Taberna
honetan, aldiz, zaldi karrerak
jartzen dituzte egunero.
2001ean General Turf sortu
zutenetik lortutako kopak ere
tabernan gordetzen dituzte.
Ordutik 138 lasterketetan parte
hartu dute, 22 garaipen dituzte,
eta 60 kolokatu. 17 hipodromo
desberdinetan parte hartu dute,
guztira 40 jockey ezberdinekin.
Orain bost zaldi-behor dauzkate
lasterketetarako, eta behor bat

moxal zain. Zazpi urtetan beste
zortzi ere izan dituzte. Christian
Delcher-ek zaintzen ditu. 

Kolore guztietakoek
Bitxia da General Turf zaldite-
giaren historia. Jabi Arroyok
kontatu digu: "ez al dakizu  nola
sortu zen? Hogei lagunek osatu
genuen zalditegia, lagun koadri-
la batek, batzuk ezagunak ginen
gure artean eta besteak ez,
_orain bai noski_, denok zaldi
lasterketak ikustera joaten ginen
hipodromora “General” sarrera
merkea erosita, lasartear gehie-
nak bezala. Zaldi bat erosteko
elkartu ginenean, ez genekien
zein izen jarri eta hortik General
Turf izena. Turf hitz inglesa da,
han zaldi karrerei deitzen zaie
Turf". 

General Turf-ek dituen bost
zaldietatik bik bakarrik parte
hartuko dute Lasarten. "Asko
ibiltzen gara hipodromo frantse-
setako karreretan eta lasterketa
horiek ez dute hemen aritzeko
punturik ematen.  Handikap-etik
kanpo aritzeko zaldi on-onak
eduki behar dituzu eta ez dugu
maila horietako zaldirik". 

Dena den, irabazi edo ez, ez
da garrantxitsuena Arroyok dio-
enez: "Hori gutxienekoa da.
Garrantzitsuena zaldia osasun-
tsu izatea eta guk ondo pasatzea
da, zaldia lasterketa amaieran
lehenengoen artean izatea, ale-
gia. Zaldiak arazoren bat badu
eta ez badago ateratzeko ondo,
ba ez dugu parte hartzen. Behin
ateraz gero, noski, irabazteko
gogoz joango gara. Zaldiak
azkenera arte aukerak izatea da
ederra eta dibertigarria”.

San Pedro egunean garaipen
pozgarria izan zuten Bordeleko
La Teste lasterketan: "lehenengo
aldiz, bi lehenengoak gure zal-
ditegikoak izan ziren, Rugianna
eta Belito. Rugianna behorrak

tripetako arazo ugari izan ditu
eta zortzi hilabetetan geldi egon
ondoren, berriro korrika egin eta
irabazi egin zuen. (LASTERKETA
http://generalturf.blogspot.com/
blogean ikus daiteke). Bietatik
bat ere ez da Lasarten ikusiko.
Batak nahi izanez gero oso zaldi
onen aurka aritu beharko luke
eta ez da horren ona. Eta bes-
teak balio handia du: handika-
pean abantaila eman beharko
lieke beste zaldiei eta ez da
hain ona”. 

Igandean hirugarren izan
zen Rock of Perejil aldiz, handi-
kap-ean sartuko da eta hiruzpa-
lau lasterketatan ikusiko dugu
Lasarten. Beste zaldi bat ere
ondo jartzen bada aterako da.
“Kontua ondo pasatzea da, guz-
tira 138 lasterketatan parte hartu
dugu 22 irabazi eta 60tan hor-
txe hortxe ibili dira. Beraz pen-
tsa zein ondo pasa dugun". 

Urrezko kopa da urtero
abuztuaren 15ean sari garrantzi-
tsuena. Aurten 68.000 euroko
sariak ditu, horietatik 40.000
irabazlearentzat. Duela urte
batzuk Dar Al Mulk zaldiarekin
Urrezko Kopan bigarrenak izan
ziren. Honela gogoratzen du
Jabi Arroyok: "gauza asko izan
ziren batera. Lokatz asko zego-
en, behor bakarra zegoen on
ona eta hark irabazi zuen, baina
egin esan izugarria izan zen.
Politena Lasarten irabaztea da.
Edozeini galdetu diezaiokezu
hori".

Dena den, Jabi Arroyok kon-
tatzen duenez dena ez da laster-
keta. "Ni egunero joaten naiz
hipodromora zaldiak begiratze-
ra. Eguraldi oso txarra ez bada
behintzat goizero. Beste batzuk
arratsaldez joaten dira.  Jabeak
zaldiak ikustera eta preparatzai-
leekin hitz egitera joaten gara,
arazorik dagoen ikustera"... 

“Christian gure prestatzai-
leak beste hiruzpalau zalditegi-
rentzat lan egiten du -kontatzen
du Arroyok-. Buenetxea taber-
nakoak badu bere zalditegia,
Txartelekoek ere duela gutxi
jarri dute, Hirukote zalditegia
ezaguna da,... Alberto Guinaldo
izan da Urrezko Kopa irabazi
duen Lasartear bakarra. Ehun
zalditegia ezaguna izan zen,
ehun bat lagunek osatu zuten
gero pixkanaka uzten joan ziren
eta Alberto hau bakarrik geratu
zen zaldi bakar batekin eta
Urrezko kopa irabazi zuen.
Gero hazitarako erretiratu

zuten, baina hilik agertu zen
zaldia. Bi behorrekin bakarrik
izan zen". 

Lasterketa-zaldiak hazten
Zaldi batekin hasi eta pixkanaka
zalditegia osatzen joan dira
General Turf-en. Orain behor bat
ume zain dute Nafarroan. Jabi
Arroyok esan digunez, "hasteko
zaldiak zaletasun gisa hartu eta
bat erosten duzu, zaharra noski,
subastatan sartzeko nahikoa diru
ez duzulako; behin bat erosita,
hurrengoa agian enkantean eros-
ten duzu, maila on xamarreko
behorra eta gero haztera erama-
ten duzu. Beste esperientzia
berri bat da, moxala jaiotzen
denetik zaldi bihurtzen denera
arteko prozesua. Denetik ditugu,

zaldi zaharrak, gazteak, eta
otsailerako edo martxorako
berria sortuko da." 

Aurtengo denboraldiari
buruz iritzia eskatuta Arroyok ez
du uste oso ona izango denik.
"Lasarteko denboraldia bereziki
ona ez da izango. Karrera asko
dira eta ez dago hainbeste zaldi
on. Orain, Madrilen ostegunetan
dira lasterketak, eta Mijas-en
larunbatetan. Beraz, nik uste,
abuztuan lasterketa asko egongo
direnez, ez dela parte hartzaile
kopuru handirik izango". Hala
ere 12 jardunaldietan lasterketa
politak izango direla ziur dago:
"Hipodromoa oso ondo zainduta
dago. Ondo ari dira lanean
arduradunak". Aurten Norvegia-
ko belar hazia erein dute. 

Arroyok jakinarazi digu krisia
iritsi dela zaldien arlora. "Jabe
asko eraikuntza alorrekoak ziren
eta batzuk korrika alde egin dute.
Zaldiak saldu egin dituzte eta
desagertu egin dira". Berak azal-
du digu hipodromo frantsesetan
aritzen direla asko, ekonomikoki
ondo ateratzen delako. "karrera
bat  irabaziz gero jada urte osoko
aurrekontua osatu duzu. Zaldi
bakoitzeko 1.200-1300 euroko
gastua dugu hilero". Hala ere
ondo doakie, zaldiak nolabait
"auto-mantentzen" dira. Suerte
txarra izan zuten Skydeira zaldia-
rekin, diru askoren truke erosi eta
entrenatzen ari zela lesionatu
zelako. Ez du General Turfekin
debutatu, ez du karrera bakar bat
ere lastertu. "Zaldiek hanka edo-
zein unetan hautsi dezakete. Oso
hanka finak dituzte. Eliteko atle-
tak bezalakoak dira, Lasarteko
Krossera etortzen diren atleta
etiopiarrek bezala hanka fin finak
dituzte eta beti da hausteko arris-
kua".Dena den, suerte txar
horrek badu beste aldea ere,
2.000 euroan erositako beste
behor batekin asmatu zuten,
asmatu bait zuten, aste betera
Paun irabazi baitzuen. Hura
erosketa borobila izan zen, gero
askoz garestiago saldu baitzuten. 

Patricioko zaletuak
Patricio taberna berezia da gero.
Sartu orduko konturatzen zara
horretaz, zaldien argazkiak deko-
razioaren parte dira, telebista
piztuta badago askotan izango
dira zaldi lasterketak. Telebista
batean Estatu frantseseko laster-
ketak jartzen dituzte, bestean Bri-
tainia Handikoak. Egunero
daude karrerak."Juxtu gaur Gas-
teizko jockey batek, Oskar Urbi-
nak, irabazi du Briton-en" dio
Jabi Arroyok. Asko dakite taberna
honetan. Badira zaletu batzuek

eguerditan bermut bat hartuz,
egunean zein karrera dauden
kontsultatzera joaten direnak:
"Paris Turf egunkari frantsesa
erosten dugu egunero. Soilik
zaldi karreren inguruko informa-
zioa dakar. Bertan dator bezpe-
ran izandako lasterketen eta
egunean izango direnen informa-
zioa. Racing Post izeneko antze-
ko egunkaria bada ingelesez eta
hori internetez kontsultatzen
dugu. Bezeroek badakite hemen
dagoela periodikoa, begiratu eta
gero hipodromora joaten dira
apustuak egitera. Urte osoan
egunero jokatu daiteke hipodro-
moan". Denek ez diote zaldi
karrerei hain jarraipen zehatza
egiten, baina batzuk bai. General
Turf-eko hogei bazkideen artean
ere badute porra antolatua, ea
denboraldi osoan zeinek asma-
tzen dituen irabazle eta ondoren-
go gehien. Bera izango da
taldeko Tipper onena.

Jabi Arroyok oso argi du
zaldi lasterketen zaletasuna ez
dela igandetan karrerak ikustera
eta apustuak egitera joatera
mugatzen. "Aste guztian joaten
gara gu zaldiak ikustera. Txiki
txikitatik jockey guztiak ezagu-
tzen genituen. Apustuak egin
aurretik zaldien munduaren
berri izan beharko lukete apustu
egin nahi duten denek".

Europara irteerak
Bestalde urtero Europako hipo-
dromoetara bidaiak antolatzen
dituzte. Dublinen, Ingalaterran
eta Parisen izan dira besteak
beste. Ekainean,  Epsom-eko
derbi famatuan izan ziren.
Oraindik ere munduko zaldi
karrerarik garrantzitsuenetakoa
da. Ekaineko lehen asteburuan
jokatzen da urtero Ingalaterran,
Surrey herrian, Epsom Down-
eko hipodromoan eta XVII men-
dean hasi zela uste da. Bi
Lord-en zaldien arteko lehia
gogoratzen da. Orduan, lehena
Derbyko kondearen zaldiak ira-
bazi zuenez hortik hartu zuen
izena, gero beste kirol batzueta-
ra eraman dena. Orain ere hiru
urteko bi zaldiren artean joka-
tzen da eta General Turf-ekoak
han egon ziren lasterketa histori-
koa ikusten. "Oso polita da,
mendian egiten dute lasterketa.
Hemen Errealaren eta Athletic-
en arteko partiduari Derbi dei-
tzen diogu, baina eurak
munduan derbi bakarra dela
diote, bi zaldien artekoa". Urtero
Pariseko Arco del Triunfo izene-
ko probara ere joaten dira.•
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Asteburuko erreportajea

Urte osoan zaldi 
lasterketen zale

❚ Zaldi lasterketa da Lasarte-Orian tradizio handiena duen
kirola. ❚ Udan igandero jokatzen dira 1916an ireki zen
hipodromoan. ❚ Aurten 12 jardunaldi dira irailaren7ra arte.

Zaldi lasterketak ikusteko ohitura handia da Lasarte-Orian.
Batzuen zaletasuna ez da udako igande arratsaldeko
lasterketara mugatzen: urte osoan dira lasterketen eta batez
ere zaldien zale. Horietako bat da David Iglesias, bizitza
erdia zaldien ondoan eta iaztik lasterketetan jockey amateur
gisa diharduen lasarteoriarra. Herrian den zaletasunaren
adibide da General Turf ere, igandero hipodromoan elkartzen
ziren 20 lagunek duela zazpi urte sortu zuten zalditegia. Jabi
Arroyo zalditegi honetako bazkideak eta Davidek berak
eman dizkigute aurten irailaren 7ra arte luzatuko den zaldi
lasterketa denboraldiaren nondik norakoak.

Udako igande arratsaldetan zaletu asko joaten da hipodromora zaldi lasterketak ikustera.Aurten 12 jardunaldi izango dira.

Jabi Arroyo ia egunero joaten da hipodromora zaldiak nola dauden ikustera.

Aurtengo denboraldiak
hasiera hunkigarria izan du. iaz
zalditik erori eta hipodromoan
lehiatzen ari zela hil zen Nago-
re Otañoren laguna zen David
Iglesias. Gipuzkoan zaldi joc-
key asko ez daudenez, berak
parte hartu zuen hilaren 13an
Nagoreri egin zitzaion omenal-
dian eta bere omenez jarri den
eskulturaren inaugurazioan.

Noiz hasi zinen Zaldi lasterke-
tetan?
Iaz hasi nintzen lasterketetan,
2007an atera nuen amateur
lizentzia.

Lasarten zabiltza ala kanpoan
ere bai?
Bai Madrilen, Orensen eta
Frantzian ere bai.

Noiztik zabiltza zaldi gainean
jockey moduan? Nondik dator-
kizu zaletasun hori?
Zaletasuna aspalditik dut, oso
txikitan hasi nintzen zaldiekin.
Duela 17 urte edo hipodromo-
ra joaten hasi nintzen. GAzte-
txoa nintzenetik ibili naiz.
Bizitza osoan. Lasterketako zal-
diekin geroago hasi nintzen,
esperientzia hartzen zoazen
heinean

Asko zaindu behar al da jocke-
ya izateko?
Nik ahalegin handia egin dut.
15 kilo inguru galdu ditut.

Lehiatu ahal izateko derrigo-
rrezkoa zen hori?
Ez amateur mailan pisu ezber-
dinekin posible da lehiatzea,
baina aukera gehiago duzu
arina bazara. Pisua galdu behar
nuela erabaki eta 61.5 kilorekin
debutatu nuen. Zaintzen hasi
nintzenean, hiru hilabete lehe-
nago, 75 kilo neuzkan. Asko
argaldu nintzen. 

Eta zein altuera duzu
1.74 metro.

Igandean aurten lehen lasterke-
ta izan zenuen Lasarten, nola
joan zen proba? 
Ondo eta gaizki. Ondo sentitu
nintzen, jada esperientzia gehia-
gorekin eta lasaiago. Banekien
zaldia ez zegoela sasoi onean ,
baina probatu nahi genuen.
Gainera, maila handiko karrera
zen, zaldi oso onak zeuden, Sari
Handietan parte hartuko duten
zaldiak.  Sari handiak prestatze-
ko horrelako lasterketei prepara-
torio deitzen zaie. Lasterketa
zaila zen eta ezer egiteko ez
nuela jakinda atera ginen. Ezer
ez genuela lortuko ikusita, ez
nuen zaldia asko behartu. 

Gehiago ikusiko al zaitugu
Lasarteko hipodromoan aurten?
Amateurrek Aurten sei bat las-
terketa izango ditugu Lasarten.
Sei horietatik lau edo bostean
izango naiz. Ni Jose Antonio
Borrego, preparadorearekin ari
naiz, berak ematen dit entrena-
tzeko eta lasterketetan ateratze-
ko aukera. 

Zein zalditegirekin arituko zara?
Igandekoa, Kataluniakoa zen

Serra zalditegia. Hirukote zal-
ditegian badute behor bat,
Borja Romerorena, eta okerrik
ez bada eramango dut. 

Beti dakizu gutxi gorabehe-
ra zein zaldirekin aterako
zaren, adibidez distantzia labu-
rretan badakit zein zaldirekin
eta zein probatan arituko nai-
zen, baina distantzia luzerako
oraingoz ez dakit ezer. Progra-
maren arabera agian eskatuko
didate zaldiren bat eramateko.

Profesional izateko asmorik ba
al duzu?
Ez, ez, ez. Nik hau hobbi gisa-
ra hartzen dut. Nik lana daukat
astelehenetik ostiralera. Gero
libre daukadanean joaten naiz
entrenatzera, ahalegin handia
da. Goizean entrenatzera joa-
ten banaiz gero arratsaldean
lanera joan behar dut Urnieta-
ra. Hobby bat da niretzat.

Zaldiak zuk zaintzen dituzu?
Ez, nik eraman egiten ditut,
baina askotan joaten naiz
noski hipodromora..•

“Ia 15 kilo galdu ditut zaldi
lasterketetan aritu ahal izateko”

David Iglesias
Zaldi jockey amateurra

General Turf zalditegia, sarrera merkea
erosita hipodromora joaten ginen 20

zalek sortu genuen. Orain 5 zaldi ditugu.“

Krisia
nabaritu da.

Zaldien jabe asko
eraikuntza
alorrekoak ziren.
Saldu eta desa-
gertu egin dira.

“

David Iglesias-ek, txikita-
tik dauka lasterketetako
zaldien zaletasuna,

baina 16-17 urterekin hasi zen
Lasarteko hipodromora joaten
eta arrazako zaldien gainean
ibiltzen. Gerora lasterketetako
zaldi onak eramaten hasi zen,
baina beti entrenamendutan.
Pisua izan da bere oztopoa,
eta iaz, zaletasuna atera zen
garaile. ia 15 kilo argaldu eta
jockey amateurraren lizentzia
atera zuen. Ordutik lasterkete-
tan da. Aurten jada bigarren
denboraldia.

Jose Carlos Lopera zaldi
prestatzailearen aukerak

Jon ALTUNA

Jose Carlos Lopera lasarte-
oriarraren zaletasuna ere jaki-

na da: 20 urtetan jockey izan
zen eta azken bi urteotan pres-
tatzaile ari da. Une honetan 18
zaldi eta behor ditu bere kargu.
Golding Star behorra da bere
kuttunena eta Kutxa saria ira-
bazten saiatuko da berarekin. 

Arkaitz Illarramendiri elka-
rrizketa batean adierazi dionez

zazpi hilabete daramatza las-
terketa hori prestatzen, eta
gogo handia du zerbait egite-
ko. Aurretik ere behorrak hain-
bat sari irabaziak ditu. 

Gustuko lana du Loperak
eta ez du uzteko asmorik. Goi-
zeko 5.30etan jaikitzen denetik,
zaldiekin dabil: jaten eman,
arazorik duten ikusi eta gero
trostan ala lasterka darabiltza.•



Asteko albisteak

TXINTXARRI

Gauetako sesio hauetan parte
hartu duenak gogoan izango du
pelikularen bat, ondo pasa zue-
lako, pelikularen musika gogo-
an duelako, gau horretan oso
giro ona zegoelako, euria egin
zuelako... Atzo euriaren arris-
kua bazegoen ba, egun goibe-
la, eguerdin zaparrada,
arratsean euri tantak ... baina
eutsi zion ateri.

“Pena bat litzateke, azken
filma ez ikustea eguraldiaga-
tik”... ”lasai, iluntzerako hobe-
tuko duela esan dute”... ziren
zinezaleen esanak eta nahiak.
Azkenean, zortea aldeko, fron-
toia bota aurretiko azken filma
eskaini zuten Okendo Zinema
Taldekoek. Gainera ez zuten
nolanahiko harrera egin ikus-
leei, frontoira sartzeko kande-
lak jarri zituzten lurrean, eta
filmaren erdian eginiko eten
txiki batean pipak banatu
zituzten, detaile politak.

Hemendik aurrera ostegu-
neko filmekin konformatu
beharko dugu.•
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Okendo frontoiko azken filma ikusi
ahal izan zen ostegunean
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❚ Hogei urte ondoren azkeneko filma eskaini zuen Okendo Z.T.k frontoian, Viaje a Darjeeling

Jalgiren uztaileko programa-
zioak aurrera doa eta larun-
bat gauean Break Dance saio
bat ikusteko aukera izan
genuen.

Jalgira hori ikusteko asmoz
bildutako jendea hasieran
harrituta geratu zen, oholtza
eta inguruak hutsa baitzeu-
den. Zarauztikan etorri zen
Break Dance erakustaldia
eskaintzera talde bat, lekua
behar zutela eta gau-giroak
laguntzen zuenez, tabernaren

barruan egin beharrean ego-
kiagoa iruditu zitzazien kan-
poan egitea eta horrela egin
zuten.

Lurrean ipini zuten
beraiek erabiltzen duten lona
bat (dantza gainean egiteko),
musika ipini eta dantzan aritu
ziren. Ordu bete inguruko
saioa egin zuten. Gazte talde
bat zuten begira lurrean
beraien ondoan eserita, agian
urte gutxi barru herrian izan-
go dugu honelako talderik.•

Larunbat gauean Break
Dance izan zen Jalgin

Arratsalde osoan nahiko eguraldi kaxkarra izan bazan ere, azkenean eutsi zion ateri eta jende asko bildu zen filma ikustera.



Egunero
Erakusketa
EVA LIZARRAGA margolariaren
lanak egongo dira ikusgai hila-
bete osoan Jalgin, egun osoan.

Osteguna, 24
Jaialdia
NAZIOARTEKO FOLKLORE

JAIALDIAn aurten ere hainbat
herrialdetako taldeak etorriko
dira ikusleen gozamenerako.
Manuel Lekuona kulture-
txean, iluntzean.

Stocken azokan izena epea
zabalik
Irailaren 21ean Michelinen
ospatuko den Stockaren ferian
izena emateko zabalik dago.
Azokan Lasarte-Oriako edo-
zein establezimenduk hartu
dezake parte; interesa dute-
nek horretarako, izena uztai-
laren 30a baino lehen eman
behar dute. Horretarako
Gorka Goikotxearekin, Mer-
kataritza Teknikariarekin,
harremanetan jarri behar dira
943-456333 telefonoan edo
gorka@aega.es helbidean.

Kalea itxita gaur
Gaur, uztailak 21, Beko Kale
asfaltatuko dute eta hori dela
eta itxita egongo da Loidi
kalearen eta kiroldegiaren
artean. Horren ondorioz,
kiroldegi ondoan dagoen
behin-behineko parkina (etor-
kizunean frontoia egongo den
lekua) ezin izango da erabili
egun osoan, 7.00etatik hasita.

Olitera irteera
Lasartearra elkarteak, irteera
antolatu du datorren uztailaren
31rako, San Inazio egunerako.
Aurten Oliteko Ochoa bode-
getara egingo dute irteera eta
herrian bertan dagoen jatetxe
batean bazkalduko dute. Parte
hartu nahi duenak elkartetik
pasa eta izen eman besterik ez
du uztailaren 25a arte.

Udal kiroldegiko
bazkideak
Udalaren kirol instalazioak
uztailetik abendura erabiltze-
ko asmoa duenak, urte erdiko
abonoa egiteko epea irekita
dago. Informazio gehiago
nahi izanez gero Udal Kirol
Zerbitzuetako bulegoetara jo
daiteke (943.376182).

Kiroldegiko udako
ordutegia
Udako ordutegia martxan
dago kirol instalazioetan, bai
Kiroldegian, bai Kirol

Gunean. Kiroldegia astelehe-
netik ostiralera 7:00etatik
12:00etara eta 17:00etatik
21:00etara egongo da irekita
eta larunbatetan, berriz,
9:00etatik 13:00etara. Igande-
tan itxi egingo dute. Bestetik,
kiroldegitik erabiltzaileeri
jakinarazten zaie Lasarte-
Oriako igerilekua uztailaren
25an eta 31ean, goizez, zaba-
lik egongo dela, goizeko
9:00etatik 13:00etara.

Kirol Gunea
Astelehenetik ostiralera 10eta-
tik 12:30era eta 17etatik
21etara, larunbatetan 9etatik
13etara, igandetan itxita.
Udalaren Kirol Instalazioen
erabiltzaileei, ondoko hau
gogoratzen diegu: Abonuak
Buruntzaldeako edozein Uda-
laren Kirol Instalazio, edozein
momentutan eralbitzeko
bidea ematen duela (gune
bakoitzeko arau eta egutegia
errespetatuaz

Kiroldegia bi astez itxita
Lasarte-Oriako Udalaren Kirol-
Instalazioak abuztuaren 3tik
17ra bitartean (bi egunak
barne), itxita egongo dira, insta-
lazioen mantenimendua eta
garbiketa egiteko, instalazioak
martxan dauden bitartean egin-
kizun horiek ezin baitira egin.
Bestetik, Michelingo kirol gunea
uztailaren 31an itxita egongo
da. Kiroldegiko ordezkariek
jakinarazi dute, egun horietan
Kirol Instalazioko Abonatuek
beste Instalakuntza hauek era-
biltzeko aukera izango dutela:
Urnieta (943-008328) eta Her-
nani (943-552185).

Euskara ikasten aritu dire-
nek beka jasotzeko aukera
Udaleko euskarako zerbi-
tzuak jakinarazi du 2007-
2008 ikasturtean euskara
ikasten aritu diren lasarteoria-
tarrek beka jasotzeko aukera
dutela. Horretarako, interesa-
tuek subentzio-eskaerak Uda-

leko Erregistro Orokorrean
aurkeztu beharko dituzte,
bulego-orduen barruan eta
ondoko jarraibideen arabera.

Batetik, subentzio-eskaera
dagokion ikastaroa bukatu eta
hurrengo hamabost egunen
barruan aurkeztu beharko
dira.

Bestetik, eskaerarako eta
zinpeko deklaraziorako ere-
duak behar bezala beteta aur-
keztuko ditu, eta eskaerari
erantsi subentzioak jasotzeko
baldintzak akreditatzeko
eskatutako agiriak.

Argibide gehiago nahi iza-
nez gero, euskarako zerbitzu-
ra jo daiteke edo 943 376184
telefono zenbakira deitu
dezakezue.

agenda

Oharrak

Oharrak jartzeko:

Tel.: 943 366858
txintxarri@ttakun.com
Geltoki kalea 4, behea

Santa Anako ospakizunak

Goizetik hasiko dira ospakizunak, 11:00etan meza izango
da Brijitatarren komentuan eta ondoren luntxa. 12:00etan
Santa Ana karkaban agurra dantzatuko da; arratsaldean
haurrentzako jolasak izango dira Okendon eta gaueko
22:30ean, urtero moduan, Santa Ana parodia antzeztuko
da.

LARUNBATEAN, 26AN

EGUN OSOAN
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Liburutegiko ordutegia
Astelehenetik ostiralera, 10:00etatik 13:00etara eta 17:00etatik

21:00etara
Larunbatetan 09:30etik 13:00etara
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Txikizioak egin dituztela Villa

Mirentxun salatu nahi du Udalak

Lasarte-Oriako Udalak lerro hauen bidez salatu nahi
ditu Somoto parkean eta Villa Mirentxuko lorategietan
egin dituzten ekintza bandalikoak. Bere garaian otor-
duetarako erabiltzen zen harrizko mahai bat puskatu
dute eta bankuak erre eta beren lekutik atera dituzte.

Zerbitzu Publikoetako saileko arduraduna den Mar-
tin Morenok azaldu duenez, "ondo pasatzeko ez dago
zertan altxor publikoa apurtu behar, herritar guztien
artean pagatzen duguna". Aldi berean, horrelako ekin-
tzak berriro ere ez suertatzeko neurriak hartuko dituz-
tela adierazi du. Zaintza gehituko dute eta hondaketak
egin dituztenak harrapatuz gero, gogor zigortuko
dituzte.

Bestalde, Zerbitzu Publikoetako arduradunak berriro
ere nabarmendu nahi izan duenez, "herritarrek orduz
eta egunez kanpo ateratzen dituzte etxeko tresnak eta
altzariak zaborretara". Asteazkenetan atera behar dira,
20.00etatik aurrera, ostegun goizean jaso ditzaten.
Osteguna jai eguna den kasuetan, astearte gauean atera
beharko dira tresna eta altzariak, lehen aipatutako
orduan.

Dagokionari
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ITZIAR CARRASCO

Pekineko kanala ezagutzen al
duzu?
Lehen aldiz urrian joan ginen
Pekinera kanala ezagutzera
eta munduko kanalik zailena
zela eta urte osoan zehar lan
oso espezifikoa egin beharko
genuela ikusi genuen, batez
ere Olinpiadei begira. Kanala
oso-oso zaila da. Horregatik
aurten mundu osoan zehar
egon naiz entrenatzen.

Kanalak zein zailtasun ditu?
Desnibel handia du, ur pilo
bat eta ur mugimendu nahiko
zatarrak. Fisikoki oso indartsu
egon behar da eta teknikoki
oso fin. Teknikoki ondo bal-
din bazaude, baina ez badu-
zu indarrik ura nahi duen
tokira eramaten zaitu. Oso
prestatua egon behar da.

Psikologikoki ere prestatua
egon beharko duzue, ezta?
Bai, psikologikoki ondo egon
behar zara, gainera kanala
hain zaila izatean entrena-
menduetan ere batzuetan ani-
moa galtzen duzula. Hiru
jaitsieretatik bi gaizki egitea
ez da normala. Pekinen hori
gertatzen da. Mentalki ezin
zara inoiz behera etorri, ondo
egin ez arren, aurrera joan
behar dela eta nabegazio on
bat egiteko estrategia hobere-
na lortu behar dela pentsatu
behar da. Argi daukagu lehia-
keta kanal horretan izango
dela eta guztiok zailtasunak
izango ditugula. 

Non ari zara prestatzen?
Gipuzkoan ez daukagu leku-
r ik entrenatzeko eta Seu
D'Urgel, Lleidan, entrena-
tzean dugu normalean.
Baina, kanalari begira, fede-
razioak pentsatu zuen pres-
taketa egoki bat  izateko
hoberena munduko kanal
zai lenetan,  handienetan
entrenatzea izango zela,
olinpiadetan indartsu egote-
ko. Urtarrilean, hilabete osoa
Austral ian igaro genuen,
Sydneyko Joko Olinpikoetan
erabili zuten kanalean entre-
natzeko; otsailean hiru astez
Atenaseko olinpiadetarako

erabili zuten kanalean entre-
natu genuen, Pekinekoa eta
gero dagoen indartsuena da
hau; apirilean, Pekinen egon
ginen; maiatzean Cracovian,
Eslobakian eta ekainean
bitan Pekinera joan gara.
Gelditu gabe aritu gara den-
boraldi osoa. Ur handiene-
tan seguru sentitzeko balio
digu honek.

Piragua berezia erabiliko al
duzu Pekinen?
Ni txikia naiz eta piragua txi-
kienak handiak geratzen zaiz-
kit. Beraz, txikiak txikitu egin
behar dizkidate. Nire pira-
guak ia-ia artisau lanak dira.
Urrian Holandara joan ginen
tamaina egokiena eta Pekine-
ko kanalari hobeto egokituko
zaion piragua egitera: aurrean
bolumena eduki behar du,
Pekineko ur lasterrak ondo
pasatzeko, baina ez da oso
handia izan behar bestela

ezin dut mugitu eta atzeko
aldea, berriz, txikia izan
behar du. Gainera, piraguekin
nahiko mizkina naiz. Piragua
nirea sentitu behar dut eta
nirea sentitzen ez dudan arte
ez dago gustura.

Azkenean, zein piragua erabi-
liko duzu Pekinen?
Urrian egin zidatenarekin
lehiatuko naiz. Australiara
joan ginenean abioian hautsi
egin zidaten eta nahiko
matxuratuta dago baina ez
zaio ura sartzen. Beste bi
piragua egin dizkidate olin-
piadetako, baina probatzen
hasi nintzen eta ez nuela
denbora nahikorik erabat
piraguari egokitzeko senti-
tzen nuen. Orduan, erabaki
nuen zaharra eramatea.
Palarekin berdina gertatzen
zait. Bi pala berri egin dizki-
date, baina ez nago gustura.
Eskua pala zaharrera guztiz

egokitzen zait eta piragua
zaharra ere oso ondo ezagu-
tzen dut.

Kanaletik behera zoazela, zer
duzu buruan?
Zirkuitua buruz jakin behar
duzu derrigorrez. Zirkuituak
lehen aldiz lehiaketan egiten
dugu. Lehiaketako aurreko
egunean makilak jartzen diz-
kigute zirkuitua ikusteko eta
kanpotik ikusi eta aztertzen
dugu: mugimenduak zeintzuk
izan daitezkeen, nondik jai-
tsi... Zirkuitua buruan askotan
eginda daukagu, baina prakti-
kan ez. Kanalean behera zoa-
zela oso adi zoaz. Akatsen bat
eginez gero, inprobisatu egin
behar da.

Zenbat denbora behar duzue
jaitsiera egiteko?
Normalean 300 metro inguru-
ko jaitsierak izaten dira eta
asko jota 120 segundotan egi-

ten dugu. Jaitsierak oso azka-
rrak dira eta denbora gutxian
asko dago jokoan. Gainera,
kanpoko eragile asko daude:
ur kopurua, haize egiten badu
makilak mugitzen dira...

Aurkariak ondo ezagutzen al
dituzu?
Beti berdinak gara. Urte bate-
tik bestera aldaketaren bat
egon daiteke, baina urtean
zehar egiten ditugun lehiake-
tetan elkar ikusten dugu.
Jende oso ona dago, azken
olinpiadetako txapeldunak
hor daude, munduko txapel-
duna, txapeldun ordea, 3. eta
4. bertan izango dira eta esta-
tu bakoitzeko hoberenak.
Besteak ezagutzeak ez du
esan nahi beraien estrategiak
ezagutu behar ditudanik. Pro-
baren bat ondo egin dutenean
aztertu dezaket zer egin duten
gero nik aplikatzeko, behar
izanez gero. 

Espainiako Txapelduna izan
zara berriz ere. Erraza egin al
zaizu?
Inoiz ez da erraza, kanpotik
horrela dirudien arren. Txa-
pelduna izateko ondo egin
behar da eta ez da erraza.
Lehiaketa bat da, zirkuitua
garbi egin behar da, akatsa
txiki batek atzera botatzen
zaitu. Egia da aurten lehiatze-
ko segurtasuna dudala eta
atzetik datozen neskak ez
dutela nire maila, baina gero
eta gertuago ditut eta akatsa-
ren bat egiten badut aurretik
jartzen zaizkit. 

Joko Olinpikoak amaitu ondo-
ren, zer egin behar duzu?
Zaragozako Expoan egin
duten kanalean, iraileko
lehen asteburuan, lehiaketa
internazionala antolatu dute
eta bertan parte hartuko dut.
Ondoren pixka bat deskantsa-
tu beharko dut. Baina, urrian
berriz ere hasiko gara entre-
namenduekin. Datorren
urtean munduko txapelketa
Seu D'Urgelen, Lleidan,
entrenatzen dugun kanalean
izango da eta ahal dugun
hoberena egin behar dugu,
kanala oso ondo ezagutzen
dugu eta.•

“Munduko kanal zailenetan entrenatu
dugu Joku Olinpikoak prestatzeko”

Asteko elkarrizketa

Maialen Chourraut piraguista ekainean ur
bizietako slalomean Espainiako
Txapelduna izan da, jada zortzigarren
urtea eta abuztuan Pekineko Joku
Olinpikoetan parte hartuko du. Pekin
aldera abiatu aurretik egun batzuk igaro

ditu herrian. Komunikabide guztiak bere
atzetik dituen arren, Txintxarrikoei
tartetxo bat egin digu. Joku Olinpikoetan
jaitsi behar duten kanala, Shunyiko
kanala, munduko zailena dela kontatu
digu: “desnibel handia du, ur pilo bat eta

ur mugimendu nahiko zatarrak. Fisikoki
oso indartsu egon behar da eta teknikoki
oso fin”. Maialen Pekineko kanala jaisten
telebistaz ikusteko aukera izango duzue,
abuztuaren 13an eta 14ean eguerdi
aldera. Ikuskizuna ziurtatuta dago.


